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W rocznicę podpisania porozumień 
sierpniowych czyli  31 sierpnia,  kiedy 
obchodzimy Dzień Solidarności i Wolności – 
ś w i ę t o  p a ń s t w o w e  u s t a n o w i o n e  d l a 
upamiętnienia tych wydarzeń, delegacje władz 
samorządowych, szkół oraz przedstawiciele 
firm i instytucji działających w Solcu 
Kujawskim udały się pod obelisk znajdujący się 
na skwerze Solidarności, gdzie złożyły 
wiązanki kwiatów. Krótki rys historyczny 
przedstawił Łukasz Wojtecki pracownik 

soleckiego muzeum. Do jego wystąpienia 
nawiązał  burmis t rz  Adam Michalak . 
Podkreślił wagę dwóch słów „porozumienie” 
i „solidarność”, którymi powinniśmy się 
kierować w swoim życiu. Dzień później, 
1  w r z e ś n i a ,  s a m o r z ą d  z o r g a n i z o w a ł 
uroczystości upamiętniające wybuch II wojny 
światowej oraz wszystkich, którzy walczyli 
i ginęli za ojczyznę. Ten tragiczny czas 
przypomniał Rafał Kubiak, dyrektor muzeum. 
Następnie delegacje złożyły wiązanki pod 

Dokończenie na str. 3

mogiłą pomordowanych solecczan, znajdującą 
się na cmentarzu przy kościele Św. Stanisława. 
Również w tym samym miejscu, tym razem pod 
Pomnikiem Niepodległości, odbędzie się 
uroczystość upamiętniająca ofiary napaści 
sowieckiej na Polskę w 1939 r. 17 września 
d e l e g a c j e  z b i o r ą  s i ę  p o d  u r z ę d e m 
o godz.10.50, skąd wyruszą na miejsce 
uroczystości. Tego dnia będą oflagowane 
budynki użyteczności publicznej.

Pamiętaliśmy o bohaterach
tamtych wydarzeń

W poprzednim numerze pisaliśmy 
o rządowym wsparciu na opiekę nad 
dzieckiem do lat 3, o którym podczas 
spotkania w urzędzie wojewódzkim 
mówiła wiceminister Rodziny, Pracy 

i Polityki Społecznej. Wprowadzona 
w czerwcu br. ustawa o wspieraniu 
rodziców w aktywności zawodowej oraz 
w wychowaniu  dziecka  „Aktywny 
Rodzic” daje trzy możliwości wyboru 
konkretnego świadczenia. Wnioski będzie 
można składać od 1 października. 
Wyłącznie drogą elektroniczną - przez 
Platformę Usług Elektronicznych (PUE) 
ZUS, portal Empatia lub przez bankowość 
elektroniczną, a obsługą programu 
zajmować się będzie Zakład Ubezpieczeń 
Społecznych.

-  D l a  p r a c u j ą c y c h  z a w o d o w o 
opiekunów, których dziecko nie chodzi do 
żłobka, przedszkola, klubu dziecięcego 
i nie jest pod opieką dziennego opiekuna, 
dedykowane jest świadczenie aktywni 
rodzice w pracy. Świadczenie wyniesie 
1500 zł miesięcznie na dziecko lub 1900 zł, 
jeżeli maluch ma odpowiednie orzeczenie 
o niepełnosprawności. Jeśli dziecko 
uczęszcza do żłobka, klubu dziecięcego 
lub jest pod opieką dziennego opiekuna, to 
rodzic może złożyć wniosek o świadczenie 
aktywnie w żłobku,  które zastąpi 
dotychczasowe tzw. żłobkowe. Kwota 
dofinansowania wyniesie do 1500 zł 
miesięcznie, a na dziecko, które ma 
stosowne orzeczenie o niepełnosprawności 
– do 1900 zł. Co ważne, jeśli opłata za 
pobyt dziecka w żłobku, klubie dziecięcym 

Rodzice mogą
być aktywni
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Mieszkanka Osiedla Leśnego Beata 
Głowacka otrzymała nagrodę w finale 
powiatowego konkursu na najpiękniejszy 
ogród. Ogród pani Beaty zajął drugie 
miejsce. Nagrodę wręczono podczas 
powiatowych dożynek w Sicienku. Jak 
pisaliśmy wcześniej, B. Głowacka była 
p ie rwsza  w  rywal i zac j i  gminne j . 
G r a t u l a c j e  i  b o n y  p o d a r u n k o w e 
ufundowane przez gminę przekazał 
laureatom burmistrz Adam Michalak na 
spotkaniu w urzędzie. Okazało się, że nie 
były to jedyne nagrody. Kolejne bony 
zwycięskiej trójce podarował sklep 
Avocado.

Nagrody
za ogród

Na zebraniach mieszkańców wybierano 
zarządy osiedli, rady sołeckie i sołtysów na 
kadencję 2024 - 2029. Członkami zarządu 
Osiedla Leśnego zostali: Łukasz Owieśny 
(przewodniczący), Igor Boczkaja (zastępca 
przewodniczącego), Alicja Żaguń (sekretarz), 
Mirosław Caban, Andrzej Bąbka.

Zarząd Osiedla Robotniczego stanowią: 

Roman Bisaga (przewodniczący), Patryk 
Banasiak (zastępca przewodniczącego), 
Agnieszka Gliwińska, Gabriela Walska, 
Dominik Zakrzewski.

Natomiast do Rady Sołeckiej Sołectwa 
P r z y ł u b i e  w e s z l i :  M a r t a  K l i ś 
(przewodnicząca), Patryk Pietsch (zastępca 
przewodniczącego), Anita Jóźwiak, Barbara 
Drwięga, Maciej Malczyk. Sołtysem została 
Natalia Olszewska – Świtała.

Do końca września odbędą się jeszcze 
pozostałe zebrania mieszkańców. Oto ich 
terminy: Osiedle Toruńskie – 16 września, 
godz. 17.00 (aula w Szkole Podstawowej nr 1), 
Sołectwo Kujawska – 18 września, godz. 
17.00 (świetlica „Jagódka”), Sołectwo Chrośna 
– 23 września, godz. 17.00 (świetlica), Osiedle 
Rudy – 25 września, godz. 17.00 (świetlica 
„Makowianka”).

Mieszkańcy
wybierają

Korzystajmy
z nowej aplikacji

Nasza gmina uruchomiła nową aplikację 
mobilną mMieszkaniec, stworzoną z myślą 
o ułatwieniu życia mieszkańcom oraz poprawie 
komunikacj i  z  lokalnym samorządem 
i przedsiębiorcami. Aplikacja jest dostępna do 
pobrania w Sklepie Play oraz App Store i oferuje 
szereg przydatnych modułów.

Jednym z najważniejszych elementów 
aplikacji jest mKarta – cyfrowa karta 
mieszkańca, która nagradza za rozliczanie PIT-u 
w gminie oraz korzystanie z lokalnych usług. 
Dzięki mKarcie mieszkańcy mogą uzyskać 
zniżki u lokalnych przedsiębiorców, a firmy 
z w i ę k s z a j ą  s w o j ą  r o z p o z n a w a l n o ś ć 
i przychody.

Moduł mTurysta pełni rolę interaktywnego 
przewodnika po lokalnych atrakcjach, 
umożliwiając łatwy dostęp do informacji 
o ciekawych miejscach, historii regionu, 
godzinach otwarcia oraz cenach biletów. Moduł 
jest idealny zarówno dla mieszkańców, jak 
i turystów odwiedzających naszą gminę.

Dzięki mZgłoszeniom mieszkańcy mogą 
szybko  zg łaszać  prob lemy,  t ak ie  j ak 
uszkodzenia infrastruktury czy nielegalne 

w y s y p i s k a  ś m i e c i .  Z g ł o s z e n i a  s ą 
automatycznie przesyłane do urzędu, co 
przyśpiesza ich rozpatrzenie i rozwiązanie.

Moduł mOdpady to praktyczne narzędzie 
zarządzania wywozem śmieci. Zawiera 
h a r m o n o g r a m  o d b i o r u  o d p a d ó w , 
przypomnienia, wyszukiwarkę odpadów oraz 
mapę punktów zbiórki, takich jak PSZOK-i, 
apteki przyjmujące przeterminowane leki oraz 
pojemniki na elektrośmieci.

mOgłoszenia to moduł, który umożliwia 
przekazywanie ważnych informacji od gminy 
bezpośrednio do mieszkańców. Jest to 
skuteczny sposób komunikacji, który eliminuje 
problem z dotarciem do wszystkich odbiorców 
za pośrednictwem tradycyjnych kanałów, 

takich jak m.in. media społecznościowe. 
Natomiast dzięki Kalendarzowi wydarzeń 
mieszkańcy mogą śledzić nadchodzące 
wydarzenia kulturalne, sportowe i społeczne 
w jednym miejscu, co ułatwia planowanie 
i udział w lokalnym życiu społecznym.

Aplikacja mMieszkaniec będzie stopniowo 
rozwijana o nowe moduły, które zaoferują 
jeszcze więcej możliwości i udogodnień, aby 
w jednym miejscu skupić wszystkie potrzeby 
mieszkańców.

Zachęcamy do  pobran ia  ap l ikac j i 
mMieszkaniec i skorzystania z jej funkcji, które 
już teraz ułatwiają życie w naszej gminie. 
W i ę c e j  i n f o r m a c j i  n a  s t r o n i e : 
https://mmieszkaniec.pl/.

https://mmieszkaniec.pl/
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lub u dziennego opiekuna będzie wyższa 
niż 2200 zł, to świadczenie aktywnie 
w żłobku nie będzie przysługiwać - 
informuje Krystyna Michałek, regionalna 
r z e c z n i c z k a  p r a s o w a  Z U S 
w województwie kujawsko-pomorskim.

Ostatni rodzaj wsparcia to świadczenie 
aktywnie w domu, które w bardziej 
rozbudowanej formie zastąpi rodzinny 
kapitał opiekuńczy i w odróżnieniu od 
RKO obejmie także pierwsze dziecko. 
Świadczenie aktywnie w domu będzie 
przysługiwać na każde dziecko w rodzinie, 
w wieku od 12. do 35. miesiąca życia 
w  wysokośc i  500  z ł  mies i ęczn ie , 
niezależnie od tego, czy ma ono orzeczenie 
o niepełnosprawności.

Na to samo dziecko za dany miesiąc 
ZUS wypłaci tylko jedno ze świadczeń. 
Każdy rodzaj wsparcia obwarowany jest 
określonymi warunkami i wybór rodzica 
nie jest dowolny, a zależy od sytuacji 
zawodowej czy też formy opieki nad 
dzieckiem. Natomiast, gdy zmieni się 
sytuacja zawodowa wnioskodawcy, 
zawsze może zastąpić jeden rodzaj pomocy 
drugim.

Dokończenie ze str. 1

Rodzice mogą
być aktywni

Wolne głosy
i wnioski

W powakacyjnym numerze zamieściliśmy 
relacje z dwóch sesji rady miejskiej, które 
odbyły się 19 lipca i 23 sierpnia. Dzisiaj, 
w uzupełnieniu, tematy poruszone podczas 
sierpniowej sesji w punkcie wolne głosy 
i wnioski.

Jako pierwszy głos zabrał burmistrz Adam 
M i c h a l a k .  P o d z i ę k o w a ł  d y r e k t o r o m 
i pracownikom gminnych jednostek i urzędu za 
pracę w okresie sprawozdawczym. Następnie 
poinformował o kilku sprawach, uprzedzając 
e w e n t u a l n e  p y t a n i a .  P o d z i ę k o w a ł 
nadleśniczemu Tomaszowi Czarneckiemu za 
przychylenie się do prośby burmistrza 
i wykonanie za cmentarzem ławek z litego 
d r e w n a .  P o p r o s i ł  j e d n o c z e ś n i e 
o niezaśmiecanie tych miejsc. Odniósł się też do 
informacji pojawiających się w przestrzeni 
publicznej jakoby burmistrz zlikwidował część 
pojemników na śmieci przy cmentarzu. 
Wyjaśnił, że administratorem cmentarza jest 
proboszcz parafii Św. Stanisława, a decyzja 
o ograniczeniu liczby pojemników została 
podjęta wspólnie. Rachunki za wywóz śmieci 
były wysokie, a odpady nie pochodziły tylko 
z cmentarza, lecz były również podrzucane. Tak 
więc pojemniki będą od strony parkingu, a teren 
będzie monitorowany dzięki wsparciu 
sponsora. Burmistrz podjął również decyzję 
o likwidacji pojemnika przy cmentarzu, 
w którym zbierano baterie. Jeśli chodzi 
o dewastację nowego dworca, materiały 

z monitoringu zostały przekazane Policji, która 
będzie prowadziła dalsze czynności. Burmistrz 
zwróc i ł  uwagę  na  dużą  l i czbę  ska rg 
wpływających do urzędu. Zaapelował jednak by 
się pod nimi podpisywać. Pracownicy urzędu 
pochylają się nad każdym zgłoszeniem. 
W niektórych sytuacjach te informacje są 
pomocne, ale w wielu tylko skłócają nasze 
społeczeństwo i tworzą podziały tam, gdzie ich 
być nie powinno.

Dalsze poruszone kwestie dotyczyły: losów 
zabytkowego dworca i mieszkających tam osób, 
parkowania przy ul. Ugory samochodów na 
sprzedaż (Sebastian Mędlewski); apelu 
o sprzątanie po czworonogach i zwiększenia 
liczby ulicznych koszy na śmieci z woreczkami 
na psie odchody (Beata Kołota); ustaleń 
z wójtem Złejwsi Wielkiej dotyczących 
i ewentualnych dalszych działaniach co do 
przejęcia terenów nadwiślańskich koło Saliny 
(Łukasz Owieśny); poszerzenia monitoringu na 
teren z drugiej strony cmentarza, gdzie są nadal 
podrzucane śmieci i podziękowania za zmianę 
organizacji pracy urzędu i zlikwidowanie dnia 
bez petenta (Maciej Kuligowski).

Odpowiadając, burmistrz zaznaczył, ze 
parking jest dostępny dla wszystkich, a jedynym 
sposobem na ukrócenie praktyk, o których 

w s p o m n i a ł  S .  M ę d l e w s k i ,  b y ł o b y 
wprowadzenie parkomatów. Dawny dworzec 
jest własnością PKP, które ogrodziły obiekt ze 
względów bezpieczeństwa, a osobom, które 
musiały się stamtąd wyprowadzić, zapewniły 
mieszkanie na terenie Solca Kujawskiego. 
Przejęcie starego dworca przez gminę mogłoby 
się odbyć bezkosztowo, jednak wtedy budynek 
musiałby w połowie być przeznaczony na cele 
komunikacyjne. Urząd postara się coś zaradzić 
jeśli chodzi o kosze uliczne, ale te kwestie 
można było zgłosić również w ramach budżetu 
obywatelskiego. Gmina zabiega o tereny 
nadwiślańskie,  ponieważ są pieniądze 
w ramach Zintegrowanych Inwestycj i 
Terytorialnych na ich zagospodarowanie. 
Tereny te są w obrębie gminy Zławieś Wielka 
i powiatu toruńskiego, a zarządzają nimi Wody 
Polskie. Dalsze ustalenia będą czynione 
p o d c z a s  z a i n i c j o w a n e g o  s p o t k a n i a 
z Regionalnym Zarządem Gospodarki Wodnej 
w Gdańsku. Co do poszerzenia ternu przy 
cmentarzu objętego monitoringiem burmistrz 
potwierdził, że tak będzie. Natomiast zmiany 
organizacyjne mają służyć jak najlepszej 
obsłudze mieszkańców, o co dbają burmistrz 
i pracownicy.

Z.Stefański

Solecczanie, 6 września, po raz kolejny wzięli udział w „Narodowym Czytaniu”. Jest to 
ogólnopolska akcja społeczna, propagująca znajomość literatury narodowej, podczas której 
obszerne fragmenty dzieł odczytywane są publicznie. Pomysłodawcy pragnęli, by literatura 
narodowa nie była tylko przedmiotem nauczania szkolnego, ale stała się obecna w szeroko 
rozumianym życiu społecznym. Akcja Narodowego Czytania została zainicjowana we wrześniu 
2012 r. i jest objęta patronatem Pary Prezydenckiej. W tym roku wspólnie czytaliśmy fragmenty 
„Kordiana” – dramatu Juliusza Słowackiego. Organizatorzy serdecznie dziękują wszystkim, którzy 
wsparli tę inicjatywę i wzięli w niej udział.
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Solec na starej fotografii (35)

Dwa tygodnie temu - 1 września - obchodziliśmy smutną 85. rocznicę niemieckiej napaści 
na Polskę i wybuchu II wojny światowej. Zupełnie niedawno Muzeum Solca pozyskało 
wyjątkową fotografię związaną z tymi tragicznymi wydarzeniami i naszym miastem. Zdjęcie 
najprawdopodobniej zostało wykonane w czwartek 7 września 1939 r. i przedstawia 
wkroczenie do Solca Kujawskiego wojsk niemieckich (prawdopodobnie zwiad któregoś 
z poddziałów z 50 Dywizji Piechoty). Widzimy początek ul. Bydgoskiej od strony Rynku. 
Miasto sprawia jeszcze wrażenie opustoszałego, co nie dziwi bo właśnie przetacza się przez nie 
front. Możemy jednak zauważyć, że na ul. Bydgoskiej, z prawej strony gromadzą się pierwsi 
cywile, zapewne soleccy Niemcy. Pogoda jest ładna, wszak jak pisał poeta „lato było piękne 
tego roku”. Na sklepach są jeszcze polskie szyldy. Już niebawem język polski zostanie 
wyrugowany z przestrzenie publicznej, ul. Bydgoska zmieni nazwę na Albert Forster Straße, 
a dla soleckich Polaków rozpocznie się najtragiczniejszy okres w historii Solca. 

Wykładem Michała Wiśniewskiego ze 
stowarzyszenia „Lapidaria. Zapomniane 
cmentarze Pomorza i Kujaw” poświęconym 
problematyce ochrony nieczynnych nekropolii 
rozpoczęła się realizacja projektu edukacyjnego 
„Od czynu do pamięci – wspólnie na rzecz 
mieszkańców Solca Kujawskiego”. Jest on 
realizowany przez stowarzyszenie Absolwenci 
i Miłośnicy ZSOiZ w Solcu Kujawskim, a jego 
koordynatorami są dr Patryk Banasiak, 
absolwent tej soleckiej szkoły, a także 
archeologii na UMK, obecnie pracujący 
w  K u j a w s k o  –  P o m o r s k i m  C e n t r u m 
Dziedzictwa w Toruniu oraz Katarzyna 
Wawrzyniak ,  p rezes  s towarzyszen ia 
i nauczyciel ZSOiZ.

-  S o l e c  K u j a w s k i  j e s t  n a j s t a r s z ą 
miejscowością powiatu bydgoskiego, a mimo 
wszystko nie znajdziemy na terenie miasta 
wielu zabytków pamiętający najdawniejsze 
czasy. Jednymi z ważniejszych zabytków 
tworzących krajobraz kulturowy miasta są 
świątynie i powiązane z nimi nekropolie. Na 
terenie miasta i gminy znajduje się wiele 
n i e c z y n n y c h  c m e n t a r z y ,  g ł ó w n i e 
ewangelickich, stopniowo zanikających 
z naszego krajobrazu poprzez postępującą 
dewastacje oraz upływ czasu. Realizowany 

przez Stowarzyszenie Absolwenci i Miłośnicy 
ZSOiZ w Solcu Kujawskim projekt w ramach 
programu Wspólnie dla dziedzictwa, którego 
o p e r a t o r e m  j e s t  N a r o d o w y  I n s t y t u t 
Dziedzictwa ma na celu pokazać jak cennymi 
pamiątkami po dawnych mieszkańcach Solca 
są nieczynne nekropolie. Głównym celem 
z a d a n i a  j e s t  w z r o s t  s p o ł e c z n e g o 
zaangażowania młodzieży w identyfikację 
dziedzictwa i w system opieki nad zabytkami, 
osiągany we współpracy z organizacjami 
pozarządowymi, służbami konserwatorskimi, 
loka lnymi  ins ty tuc jami  ku l tu ry  o raz 
w porozumieniu z samorządem terytorialnym – 
podkreśla P. Banasiak.

Obok wykładów, młodzież ucząca się 
w  Z S O i Z ,  u c z e s t n i c z y  w  p r a c a c h 
porządkowych na nieczynnych soleckich 
cmentarzach. Za nimi już sprzątanie dawnych 
ewangelickich nekropolii przy ul. Piaskowej, 
ul. Powstańców i ul. Toruńskiej. A przed nimi 
wysłuchanie kolejnych wykładów: o dziejach 

i kulturze olęderskiej w okolicach Solca 
Kujawskiego (dr Michał Targowski z UMK 
w Toruniu); o dziejach soleckich nekropolii 
i znaczeniu dawnych nekropolii jak elementu 
dziedzictwa kulturowego regionu (Adam 
Szefer z Kujawsko – Pomorskiego Centrum 
Kultury w Bydgoszczy); o wielokulturowości 
Solca Kujawskiego i okolic (Rafał Kubiak, 
dyrektor Muzeum Solca).

W ramach projektu powstanie też ścieżka 
dydaktyczna  poświęcona zapomnianym 
cmentarzom z naszej gminy, a 25 października 
o godz. 9.00 rozpocznie się rajd pieszy 
promujący tę nową ścieżkę edukacyjną. Tego 
samego dnia o godz. 12.00 odbędzie się 
wernisaż wystawy kończącej projekt, połączony 
z programem artystycznym.

Jak informują koordynatorzy, realizacja 
projektu nie byłaby możliwa, gdyby nie 
wsparcie partnerów, którymi są: Urząd Miejski, 
Zakład Gospodarki Komunalnej, Muzeum 
Solca im. Księcia Przemysła, Kujawsko-
Pomorskie Centrum Dziedzictwa w Toruniu, 
P a r a fi a  E w a n g e l i c k o - A u g s b u r s k a 
w Bydgoszczy, Stowarzyszenie „Lapidaria. 
Zapomniane cmentarze Pomorza i Kujaw”. 
Patronat medialny nad projektem sprawuje TV 
Solec. Zadanie dofinansowano ze środków 
Ministra Kultury i Dziedzictwa Narodowego 
w ramach programu Narodowego Instytutu 
Dziedzictwa – Wspólnie dla dziedzictwa.

Od czynu
do pamięci
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Soleckie Stowarzyszenie Wspierania 
Rodzin od kilku lat realizuje projekty 
skierowane do rodzin z dziećmi, które 
z rożnych powodów znalazły się w trudnej 
sytuacji życiowej. Od 26 sierpnia br. 
stowarzyszenie rozpoczęło realizację 
projektu pn.”Uwierz w siebie i w rodzinę”, 
który potrwa do 23 listopada br. 

Celem tego projektu jest poprawa 
funkcjonowania rodzin pochodzących 
z terenu miasta i gminy Solec Kujawski, 
k t ó r e  b o r y k a j ą  s i ę  z  p r o b l e m e m 
alkoholowym lub problemem zagrożenia 
alkoholizmem, współuzależnieniem, 
przemocą domową oraz problemem 
bezrobocia.

W r a m a c h  r e a l i z a c j i  p r o j e k t u 
planowane są spotkania grupy wsparcia 
z  t e rapeu tą  uza leżn ień ,  spo tkan ie 
edukacyjne z kuratorem Sądu Rejonowego 
w Bydgoszczy, doradcą zawodowym, 
c z ł o n k i e m  G m i n n e j  K o m i s j i 
R o z w i ą z y w a n i a  P r o b l e m ó w 
Alkoholowych oraz Przewodniczącą 
Z e s p o ł u  I n t e r d y s c y p l i n a r n e g o 
ds. przeciwdziałania przemocy domowej 
w Solcu Kujawskim.

Zaplanowaną dla uczestników projektu 
a t rakcją  był  jednodniowy wyjazd 
integracyjny do ogrodu zoologicznego 
w Myślęcinku (27 sierpnia). Dla wielu 
z uczestników była to jedyna od lat okazja 
na wspólny wyjazd rodziców i dzieci, 
i atrakcyjne spędzenie czasu. W wycieczce 
wzięło udział 45 osób.

Projekt jest zadaniem publicznym, 
finansowanym ze środków Urzędu 
Miejskiego w Solcu Kujawskim.

Uwierzyć
w siebie

Dwadzieścia pięć lat temu z Regionalnego 
Centrum Nadawczego w Solcu Kujawskim 
popłynął w eter sygnał Pierwszego Programu 
Polskiego Radia. 4 września 1999 r. do naszego 
miasta przybyło wielu znakomitych gości – 
prezydent, prymas, politycy z pierwszych stron 
gazet, ale także ci dzięki którym i dla których 
powstało RCN – zarządzający radiową spółką i 
dziennikarze pracujący wówczas w Jedynce 
oraz wielu innych przedstawicieli prasy, władz 
w o j e w ó d z t w a ,  p o w i a t u  i  s ą s i e d n i c h 
samorządów. Był to czas, w którym nasze 
miasto stało się szerzej znane w całym kraju 
i, jak powiedział ówczesny burmistrz Antoni 
Nawrocki, przestało być anonimowe.

Dzisiaj, kiedy od tego wydarzenia minęło 
ćwierć wieku, powróćmy do początków tej 
inwestycji. Wszystko zaczęło się w 1991 r., 
kiedy runął maszt w Konstantynowie pod 
Gąbinem. Wówczas mieszkańcy sprzeciwili się 
j ego  odbudow ie .  Rów n ież  w  innych 
miejscowościach nie było zgody na budowę 
centrum nadawczego. Pod koniec stycznia 1997 
r.  wojewoda  bydgosk i  po in formował 
o możliwości lokalizacji RCN w naszej gminie 
na byłym poligonie Kabat. I od tego momentu 
maszyna ruszyła. 7 lutego rada miejska podjęła 
u c h w a ł ę  o  p r z y s t ą p i e n i u  d o  z m i a n y 
miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego. 26 lutego w domu kultury 
odbyło się spotkanie zarządu Polskiego Radia 
z mieszkańcami. Ponieważ inwestycja miała 
wśród mieszkańców zarówno zwolenników, jak 
i przeciwników, spotkań z mieszkańcami było 
więcej. 13 marca 1997 r. rzeczoznawca z listy 
ministra ochrony środowiska odpowiadał na 
pytania zwolenników i przeciwników budowy. 
8 kwietnia przed urzędem odbyła się pikieta 
przeciwko inwestycji, pojawili się też jej 
zwolennicy. Dziesięć dni później (18 kwietnia) 
radni podjęli uchwałę o przeprowadzeniu 25 
maja gminnego referendum. Zanim poszliśmy 
do urn, była możliwość poznania lokalizacji 
RCN. Podczas imprezy na rynku „Przystanek 
Kabat” utworzono bezpłatną linię autobusową 
dowożącą na Kabat. 16 maja w domu kultury 
odbyło się kolejne spotkanie z mieszkańcami, 
w którym wzięli udział między innymi 

naukowcy zajmujący się oddziaływaniem fal 
radiowych na środowisko. Budowę RCN 
wsparł Jan Nowak Jeziorański, legendarny 
kurier z Londynu, dyrektor Radia Wolna 
Europa. W referendum wzięło udział 62,1 proc. 
uprawnionych, a 66,7 proc. opowiedziało się za 
budową RCN. Już 4 czerwca 1997 r. zarząd PR 
podjął decyzję o budowie RCN w Solcu 
Kujawskim.  4  l ipca  rada  mie jska  po 
rozpatrzeniu i odrzuceniu protestów podjęła 
uchwałę o lokalizacji centrum nadawczego. 
W tym samym czasie toczyły się procedury 
budowlane. Pozwolenie na budowę PR 
otrzymało 7 kwietnia 1998 r. 14 września 
rozpoczęły się roboty ziemne pod posadowienie 
masztów. Pod koniec listopada tego roku 
podczas sesji objazdowej radni odwiedzili plac 
budowy centrum nadawczego. Montaż 
masztów rozpoczął się 1 marca 1999 r., 
a  budowa zakończyła s ię  30 czerwca. 
12 sierpnia nadano pierwszy próbny sygnał. 
4 września uroczyście otwarto RCN. Obiekt 
poświęcił prymas Józef Glemp, a wstęgę 
p r z e c i n a ł  p r e z y d e n t  A l e k s a n d e r 
Kwaśniewski, który wziął także udział 
w imprezie „Lato z Radiem”, zorganizowanej 

Już 25 lat
nadają z Solca Kujawskiego

Od 19 lipca nowym skarbnikiem gminy 
jest Monika Michalska. To rodowita 
solecczanka, absolwentka soleckiego 
Liceum Ogólnokształcącego. Po maturze 
ukończyła  s tud ium ekonomiczne , 
następnie – w 1998 r. odbyła staż 
w urzędzie, gdzie w 1999 r. otrzymała 
angaż. Przeszła wszystkie szczeble awansu 
w pionie finansowo – księgowym od 
młodszego referenta, przez podinspektora, 
inspektora ds. finansowo-księgowych. 
W 2011 r. awansowała na stanowisko p.o. 
k i e r o w n i k a  r e f e r a t u  fi n a n s o w o -

podatkowego, a w 2014 r.  została 
kierownikiem referatu księgowości 
budżetowej. Na tym stanowisku pracowała 
przez następne dziesięć lat. Już w trakcie 
pracy podnosiła swoje kwalifikacje. 
W 2001 r. uzyskała licencjat na kierunku 
finanse i bankowość w zakresie finansów 
i polityki pieniężnej na Wydziale Ekonomii 
Akademii Ekonomicznej w Poznaniu, 
gdzie dwa lata później zakończyła studia 
mag is te r sk ie  w  zakres ie  po l i tyk i 
gospodarczej i strategii przedsiębiorstw. 
Ponadto ukończyła wiele szkoleń z zakresu 
ekonomii,  rachunkowości,  budżetu 
i finansów. Jest miłośniczką zwierząt. 
W domu ma dwa psy i cztery koty – 
wszystkie dachowce europejskie. Nie 
przejdzie obojętnie, kiedy widzi jakieś 
stworzenie potrzebujące pomocy. Zimą 
dokarmia ptaki. Przy okazji wyszukuje ich 
w  a t l a s i e  i  p r z y s w a j a  w i e d z ę 
ornitologiczną. Jej pasją jest fotografia. 
F o t o g r a f u j e  g ł ó w n i e  z w i e r z ę t a 
i krajobrazy. Do pracy jeździ rowerem. 
Każdą wolną chwilę wykorzystuje na ten 
rodzaj aktywności. Lubi film i literaturę. 
Od dwudziestu lat jest mężatką.

na soleckim stadionie. W RCN stoją dwa 
maszty, jeden o wysokości 330, drugi – 289 m. 
Od 13 listopada 2015 roku z jednego z nich 
emitowany jest multipleks DAB+ Polskiego 
Radia.

Z okazji jubileuszu burmistrz przekazał 
życzenia na ręce Piotra Kożuchowskiego, 
dyrektora RCN.

Z. Stefański

Kocha
przyrodę
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Soleckie Centrum Kultury

Bilety do nabycia w kasie SCK, przez 
www.sck-solec.com oraz kupbilecik.pl. 
Szczegóły  i  opis  wydarzenia  na 
www.sck-solec.com oraz Fb SCK.

Bilety do nabycia: w kasie Soleckiego 
Centrum Kul tury,  na  www.sck-
solec.com, www.kupbilecik.pl oraz 
biletyna.pl.

Tegoroczne Dożynki już za nami. 
Organizatorami byli: Soleckie Centrum 
Kultury, Urząd Miejski oraz Sołectwo 
Przyłubie. Tradycyjnie obchody tego 
rolniczego święta rozpoczęliśmy od Mszy 
Św. która odprawiona została na terenie 
dożynkowym przez księży z soleckich 
p a r a fi i :  A n d r z e j a  S t a c h o w i c z a , 
Grzegorza Grobelnego, Franciszka 
Nowakowskiego i Jerzego Celkowskiego. 
Nie zabrakło barwnego korowodu, który 
poprowadzili starościna i starosta Dożynek 
- Jadwiga Szulc i Andrzej Stachelek oraz 
włodarze miasta z burmistrzem Adamem 
Michalakiem i przewodniczącym rady 
miejskiej Dariuszem Chojnackim na 
czele. Wspólnie z mieszkańcami Solca 
Kujawskiego celebrowaliśmy polską 
tradycję dzielenia się chlebem i wspólnie 
się potem bawiliśmy! A do tańca i zabawy 
porwali nas: Zespół Folklorystyczny 
„Solecczanie”, Zespół „Inwencja”, 
młodzieżowy zespół "New Vioces" oraz 
„Three One” z Soleckiego Centrum 
Kultury, Zespół Folklorystyczny „Dzieci 
Kujaw”, Zespół Folklorystyczny „Spod 

Strzechy”,  Zespół  Pieśni  i  Tańca 
„Kujawy”, Bajorek oraz zespoły Redlin 
i Etna. 

Na gości czekało również sporo 
atrakcji: swoje stoiska przygotowały 
sołectwa, koła gospodyń wiejskich, 
soleckie osiedla oraz firma Drobex, która 
tradycyjnie częstowała mieszkańców 
kiełbaskami i drobiarskimi przysmakami. 
Były dmuchańce, brokatowe tatuaże 
i mnóstwo innych atrakcji.

Rozstrzygnięto również konkurs na 
najładniejszą kompozycję dożynkową. 
W tym roku nagrodę główną zdobyło 
Sołectwo Przyłubie, I miejsce zajęło 
Osiedle Toruńskie, II miejsce - Sołectwo 
Otorowo Makowiska, III miejsce – ROD 
Nad Torem. Nie zabrakło również 
wyróżnień. Jury było bardzo hojne 
i  pos tanowiło  docenić  wszystkich 
u c z e s t n i k ó w  k o n k u r s u :  O s i e d l e 
Staromiejskie, Sołectwo Chrośna, KGW 
Kujawska, Osiedle Robotnicze, ROD 
Transportowiec, ROD Bratek, Osiedle 
Leśne.

Organizacja tegorocznych Dożynek to 
ogromne przedsięwzięcie techniczne 
i logistyczne w którym zespół Soleckiego 
Centrum Kultury mógł liczyć na ogromne 
wsparcie firmy Drobex – której serdecznie 
dziękuje. Za pomoc dziękuje także ZGK 
w szczególności zespołowi Joanny 
Zakrzewskiej. Bardzo zaangażowany 

przy był także Dariusz Chojnacki – rolnik i 
przewodniczący rady –  serdeczne 
podziękowania za pomoc i dyspozycyjność. 
O to, by nie zabrakło namiotów, których 
tym razem potrzeba było bardzo dużo, 
zadbały firmy: Aljot, Autos i Usługi 
O g ó l n o b u d o w l a n e  i  R e m o n t o w e 
Szewczyk Józef – dziękujemy. Nad 
bezpieczeństwem uczestników czuwała 
Policja i WOPR – również jesteśmy 
wdzięczni. Bardzo pomogła OSP Solec 
Kujawski  i  Restauracja „Spoko” . 
Specjalne podziękowania dla orkiestry 
OSP Solec Kujawski za oprawę muzyczną 
i  Z e s p o ł u  F o l k l o r y s t y c z n e g o 
„Solecczanie” za uświetnienie swoim 
śpiewem obrzędu dożynkowego.

- My jako zespół Soleckiego Centrum 
Kultury, dumni jesteśmy z tego, że 
z d o ł a l i ś m y  u d ź w i g n ą ć  c i ę ż a r 
o rg a n i z a c y j n y  t e g o  w y d a r z e n i a . 
Dziękujemy mieszkańcom za liczny udział 
i przychylne opinie.

Na str. 8 fotoreportaż z imprezy.

Drzwi otwarte już niebawem. 19 
września w godzinach 17.00 – 19.00 
zapraszamy do SCK. W tym roku 
spotkanie odbędzie się pod hasłem 
„ S C K  –  M I E J S C E  K T Ó R E 
USKRZYDLA”. W SCK mają 
n a d z i e j ę ,  ż e  p r z y g o t o w a n e 
propozycje dodadzą wam skrzydeł 
przy  real izacj i  swoich  pasj i 
i  za interesowań.  A zatem do 
zobaczenia już niebawem. Niech 
skrzydła niosą was do SCK!

W SCK
drzwi otwarte

Dożynki’ 2024

Najeżone miasto czyli „Jeże dawniej 
i dziś” – pod takim tytułem Fundacja JeKo 
przy współpracy z SCK organizuje Dzień 
Jeża. 28 września w godz. 15.00 – 18.00 
zapraszamy do SCK, gdzie będzie na 
czekało moc atrakcji .  Prócz zajęć 

plastycznych, rzeźbiarskich i tanecznych 
odbędą się wykłady: „Jeże w mieście” oraz 
o ptakach w mieście – przygotowany przez 
Towarzystwo Ornitologiczne „Kawka”. 
Prelegentką będzie ornitolog Monika 
Wójcik Musiał. Ponadto nauczycie się jak 
zbudować „jeżową stołówkę” oraz jak 
udzielać pierwszej pomocy zwierzętom 
dzikim. Czekają również „jeżowe 
rewolucje” i konkurs plastyczny.

Najeżone
miasto

S z a n o w n i  K i n o m a n i , 
informowaliśmy o tym, że seanse 
w Kinie Kultura rozpoczną się 
we wrześniu.  SCK najmocniej 
przeprasza za zwłokę – kino wznowi 
d z i a ł a l n o ś ć  z  p o c z ą t k i e m 
października.

Kino Kultura

Fot. Pixabay
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Wydawca dwutygodnika: 

Urząd Miejski, ul. 23 Stycznia 7, 

86-050 Solec Kujawski.

Tel. 52 - 387 - 01 - 32

e-mail: rzecznik@soleckujawski.pl

Redaguje Zbigniew Stefański.

Druk:                     Józef Śmigaj,

Solec Kujawski.

Sport i rekreacja

Ośrodek Sportu i Rekreacji zatrudni 
ratownika wodnego .  Wśród wymagań 
wskazano na konieczność posiadania 
aktualnych: uprawnień i legitymacji ratownika 
wodnego oraz zaświadczenie o ukończonym 
kursie w zakresie kwalifikowanej pierwszej 
pomocy i uzyskaniu tytułu ratownika KPP. 
Umowa na czas określony - 7/8 etatu. Termin 
składania ofert upływa 20 września o godz. 
1 5 . 0 0 . W i ę c e j  i n f o r m a c j i  n a 
www.osir.soleckujawski.pl.

Jest praca

Od 21  do  27  wrześn i a  w  r amach 
Europejskiego Tygodnia Sporu dla Wszystkich 
w naszym mieście zaplanowano możliwość 
udzia łu  wszystkich zainteresowanych 
w szeregu ogólnodostępnych i bezpłatnych 
zajęciach sportowych:

21 września (sobota)
9.00 -  10 .30 Warszta ty  Picklebal l  

(organizator: MUKS Start Solec Kujawski, 
miejsce: hala OSiR) 10.30 - 11.30 Warsztaty 
jazdy na wrotkach i rolkach (organizator: 
MUKS Start Solec Kujawski, miejsce: hala 
OSiR)

22 września (niedziela)
10.30 - 12.00 V Solecki Rajd Rowerowy 

z okazji Światowego Dnia bez samochodu 
(organizator: UKS Top Solec Kujawski, start: 
dworzec PKP)

23 września (poniedziałek)
16.30 - 17.30 Trening piłki nożnej dzieci 

z roczników 2014 i młodszych (organizator: 
MUKS Wisełka Solec Kujawski, miejsce: 
boisko Orlik przy SP1)

17.00 - 18.00 Trening Kung Fu (organizator: 
Sztuki Walki Solec Kujawski, miejsce: salka 
gimnastyczna SP1)

24 września (wtorek)
16.30 - 17.30 Trening piłki nożnej dzieci 

z roczników 2018 i młodszych (organizator: KS 
Unia Solec Kujawski, miejsce: stadion OSiR)

17.00 - 19.00 Rajd Rowerowy (organizator: 
KTR Torpedo Solec Kujawski, start: dworzec 
PKP)

25 września (środa)
17.00 - 18.00 Trening piłki nożnej dzieci 

z roczników 2016-2017 (organizator: KS Unia 
Solec Kujawski, miejsce: stadion OSiR)

19.00 - 20.00 Trening biegowy (organizator: 
Nessi Time oraz Soleccy Biegacze, start: 
dworzec PKP)

26 września (czwartek)
15.00 - 16.00 Trening piłki siatkowej 

(organizator: MUKS Tie Break Solec Kujawski, 
miejsce: hala OSiR)

17.00  - 18.00 Trening karate z elementami 
cross treningu (organizator: Klub Karate 
Kyokushin Solec Kujawski, miejsce: sala 
gimnastyczna SP4)

27 września (piątek)
17.00 - 19.00 Trening tenisa stołowego 

(organizator: UKS Top Solec Kujawski, 
miejsce: sala gimnastyczna SP1)

18.30 -  20.00 Trening badmintona 
(organizator: MLKS Solec Kujawski, miejsce: 
hala OSiR) 

Uczestników zajęć obowiązuje strój 
sportowy. Więcej szczegółów na profilu fb 
Ośrodka Sportu i Rekreacji.

Tydzień
sportu

Leśnictwo Miejskie Rudy - biuro 
zawodów. Zapraszamy kibiców.



W obiektywie -
- Dożynki’2024 

W SOBOTĘ 7 WRZEŚNIA NAD WISŁĄ ODBYŁY SIĘ GMINNE DOŻYNKI. 
ZOBACZMY JAK BYŁO. 

Można było również zmierzyć ciśnienie, 
poziom cukru we krwi i zbadać wzrok.

Poczęstunek ufundowała firma Drobex, 
k t ó r a  p r z y g o t o w a ł a  p r z e p i ę k n ą , 
dożynkowo-promocyjną  zagrodę.

Wystąpiły zespoły Soleckiego 
Centrum Kultury „Inwencja”, „New 
Voices” oraz „Three One” prowadzone 
przez Tomasza Rudnego i Sławomira 
Przybysza.

W korowodzie dożynkowym przemaszerowali przedstawiciele osiedli, sołectw, 
ogrodów działkowych, władz samorządowych i bracia kurkowi.

Msza święta, ceremoniał dożynkowy 
i  tradycyjne dzielenie chleba są 
nieodłącznym elementem każdych 
uroczystości dożynkowych. Oprawę 
muzyczną w tej oficjalnej części dożynek 
zapewnili Zespół Folklorystyczny 
„Solecczanie” i orkiestra dęta soleckiej 
Ochotniczej Straży Pożarnej.

Dla dzieci były nie tylko dmuchańce, 
a dla dorosłych wystąpili: Bajorek, 
R e d l i n  i  E t n a  o r a z  z e s p o ł y 
folklorystyczne Kujawy, Spod Strzechy 
i Dzieci Kujaw.



W związku z przeprowadzoną w lipcu rekrutacją uczestników 
do projektu pn.: „Centrum Usług Społecznych w Solcu 
Kujawskim” współfinansowanego ze środków EFS+ programu 
Fundusze Europejskie dla Kujaw i Pomorza 2021-2027, którego 
wartość wynosi 4.033.787,25 zł, a dofinansowanie ze środków 
Funduszy Europejskich 3.428.719,16 zł, w sierpniu rozpoczęto 
realizację następującego wsparcia:

- dla 8 uczestników projektu wsparcia w formie profilaktycznej 
lub diagnostycznej opieki pielęgniarskiej oraz wsparcia 
psychologicznego w miejscu zamieszkania;

- dla 15 uczestników projektu asystencji osobistej wspierającej 
aktywność w szczególności osób z niepełnosprawnościami oraz 
potrzebujących wsparcia w codziennym funkcjonowaniu;

- usługi transportowej door-to-door – rekrutacja na tę usługę 
jest ciągła, a jej szczegóły znajdują się na stronie BIP CUS;

- usługi Interwencji Kryzysowej – rekrutacja na tę usługę jest 
ciągła, a jej szczegóły znajdują się na stronie BIP CUS.

Ponadto od czerwca br. Organizator Społeczności Lokalnej 
działa na rzecz mieszkańców poprzez organizację wydarzeń 
mających na celu zintegrowanie społeczności naszej gminy. 
W czerwcu przy świetlicy Makowianka wraz z Kołem Gospodyń 
Wiejskich Otorowo-Makowiska zorganizowano wydarzenie pn.: 
„Witając wakacje tworzymy miniogród społeczny”, podczas 
którego zasadzono nowe rośliny, a także zorganizowano zajęcia 
warsztatowe dla dzieci. Natomiast w lipcu, wraz z Kołem 
Gospodyń Wiejskich w Chrośnie odbyły się warsztaty makramy 
dla dorosłych i dzieci w ramach wydarzenia pn.: „Sołectwo 
Chrośna szuka pasji”. Dla dzieci, które nie chciały pleść 
makramowych dzieł animator przygotował inne zajęcia 
plastyczne. Celem działań prowadzonych przez Organizatora 
Społeczności Lokalnej jest przede wszystkim pobudzenie 
aktywności okolicznych mieszkańców, poszerzenie ich 
wiedzy na temat organizowania społeczności lokalnej oraz 
zmiana myślenia o wspólnym działaniu. Na wszystkich 
wydarzeniach dla osób przybyłych czekał poczęstunek.

Kolejne wydarzenie planowane jest na 14 września br. od 
godziny 10.00 i odbędzie się na skwerze między 
budynkami 4, 5 i 9 na Osiedlu Robotniczym. „Mikro-
rewitalizacja” to inicjatywa organizowana przez Centrum 
Usług Społecznych przy wsparciu Urzędu Miejskiego 
w Solcu Kujawskim, Zakładu Gospodarki Komunalnej  oraz 
mieszkańców osiedla. Planowane jest wprowadzenie małych 
udoskonaleń, które będę pierwszym krokiem do zmiany 
przestrzeni i osiągnięcia ostatecznego rezultatu, jakim jest 
podniesienie atrakcyjności przestrzeni publicznej poprzez 
poprawę atrakcyjności skweru. Dla dzieci przewidziano 
warsztaty prowadzone przez animatora. 

W czerwcu odbyły się wybory do Parlamentu Europejskiego. 
W tym miesiącu minęła również 200. rocznica powstania „Ody do 
radości” Ludwiga van Beethovena. Był to doskonały pretekst do 
zorganizowania międzynarodowego konkursu na kreatywną 
interpretację hymnu Unii Europejskiej #Ode2JoyChallenge. 
Stowarzyszenie Rozwoju Solca Kujawskiego znalazło się 
w gronie laureatów tej rywalizacji. Film z interpretacją „Ody do 
radości” powstał dzięki współpracy stowarzyszenia i Art House 
RR. Jury nagrodziło siedem interpretacji z całego świata, w tym 
z Czech, Bośni i Hercegowiny, Kamerunu, Kosowa, Myanmar 
oraz organizacji Europejczycy bez granic. W nagrodę SRSK 
będzie objęte projektem szkoleniowo-mentoringowym, dzięki 
któremu przygotuje przedsięwzięcie na czas prezydencji polski 
w Unii Europejskiej w 2025 r.

Zinterpretowali
„Odę do radości”

Integrujące
wydarzenia



Koleżance Martynie Falkowskiej 
szczere wyrazy współczucia

z powodu śmierci

Dziadka

składają

Dyrekcja i pracownicy Centrum Usług 
Społecznych i Warsztatu Terapii 
Zajęciowej w Solcu Kujawskim

Koledze Jackowi Mrukowi najszczersze 
kondolencje i wyrazy współczucia

z powodu śmierci

Taty

składają

Dyrekcja i pracownicy Centrum Usług 
Społecznych i Warsztatu Terapii 
Zajęciowej w Solcu Kujawskim

Panu Piotrowi Zboińskiem szczere 
wyrazy współczucia z powodu śmierci

MAMY

przekazują

BURMISTRZ, RADNI RADY 
MIEJSKIEJ I PRACOWNICY 

URZĘDU MIEJSKIEGO
W SOLCU KUJAWSKIM 

Pani  Annie Walczak
wyrazy szczerego współczucia

z powodu śmierci

Mamy

składają

Koledzy i koleżanki ze Szkoły 
Podstawowej nr 4 w Solcu Kujawskim

Koledze Damianowi Zawalińskiemu 
najszczersze kondolencje z powodu 

śmierci

Mamy

składają

Dyrekcja i pracownicy Warsztatu 
Terapii Zajęciowej i Centrum Usług 

Społecznych w Solcu Kujawskim

Pani Brygidzie Mruk
wyrazy szczerego współczucia

z powodu śmierci

Teścia

składają

Koledzy i koleżanki ze Szkoły 
Podstawowej nr 4 w Solcu Kujawskim

Środowiskowy Dom Samopomocy (ul. 
29 Listopada 10) ZAPRASZA do udziału 
w zajęciach terapeutycznych. Jesteśmy 
placówką dziennego pobyty dla osób 
p rzewlek le  psych iczn ie  chorych , 
z niepełnosprawnością intelektualną oraz 
wykazujących inne przewlekłe zaburzenia 
czynności psychicznych. Zajęcia odbywają 
się od poniedziałku do piątku w godzinach 
8.00 – 14.00. Środowiskowy Dom 
S a m o p o m o c y  t o  s z a n s a  n a 
usamodzielnienie oraz rozwój osobisty. 

Można
skorzystać

Głosy
dla hospicjum

XXIII Koncert Charytatywny "Głosy 
dla hospicjum" organizowany przez 
Stowarzyszenie im. Sue Ryder, tym razem 
wybrzmi w rytm niezapomnianych 
przebojów z lat 80. i 90. Wystąpią Judyta 
Wenda i Kuba Jurzyk, którzy zabiorą nas 
w n iezwykłą  muzyczną  podróż  – 
Filharmonia Pomorska, 28 września, 
godz. 18.00.

Koncert pod honorowym patronatem 
wojewody, marszałka województwa, 
prezydenta Bydgoszczy i burmistrza Solca 
Kujawskiego, wpisuje się w obchody 
Światowego Dnia Opieki Paliatywnej 
i Hospicyjnej. Ideą obchodów Światowego 
Dnia Hospicjów i Opieki Paliatywnej jest 
z w i ę k s z a n i e  d o s t ę p n o ś c i  o p i e k i 
hospicyjnej i paliatywnej na całym świecie. 
Ważny jest również wzrost świadomości 
oraz zrozumienie potrzeb medycznych, 
społecznych, duchowych – ludzi żyjących 
z chorobą ograniczającą życie i ich samych. 
- Symbolicznie i duchowo wesprzemy tych, 
którzy cierpią z powodu chorób oraz 
podziękujemy za niezwykły trud opieki 

p e r s o n e l o w i  m e d y c z n e m u  o r a z 
w o l o n t a r i u s z o m  z a a n g a ż o w a n y m 
w niesienie pomocy na ostatnim niezwykle 
trudnym etapie życia. To oni przynoszą 
ulgę w cierpieniu i pomagają pacjentowi 
oraz całej jego rodzinie, w pogodzeniu się 
z chorobą i śmiercią. Ich wiedza, wsparcie 
i wysiłek stanowią nieocenioną pomoc 
w  z m a g a n i a c h  z  n a j t r u d n i e j s z y m i 
chorobami – podkreśla Jolanta Miszczak, 
dyrektor stowarzyszenia.

Koncertowi towarzyszyć będzie 
wydarzenie edukacyjne skierowane do 
opiekunek i opiekunów, którzy wspierają 
w chorobie członków swoich rodzin 
(szczegóły pod nr tel. 668-044-631).

Koncert odzwierciedla ideę działań 
Stowarzyszenia im. Sue Ryder, które 
wspiera w szczególności dzieci objęte 
hospicyjną opieką domową. 

Bi le ty  do  nabyc ia  w sk lepach 
charytatywnych stowarzyszenia ul. 
G d a ń s k a  6 6 ,  D w o r c o w a  3 3 , 
Rupniewskiego 11 w Bydgoszczy i na 
www.bilety24.pl.

Stowarzyszenie Wspierania Rodzin od 
kilku lat realizuje projekty skierowane do 
seniorów z terenu miasta i gminy Solec 
Kujawski. Od 9 września br. rozpoczęło 
realizację projektu pn. „Bezpieczny senior 
w Bezpiecznym domu”, który potrwa do 29 
listopada.

C e l e m  p r o j e k t u  j e s t  p o p r a w a 
funkcjonowania i bezpieczeństwa osób 
starszych – mieszkańców gminy, którzy 
borykają się z problemem alkoholowym 
i  z a g r o ż e n i e m  a l k o h o l i z m e m  o r a z 
współuzależnieniem i przemocą. W ramach 
realizacji projektu planowany jest kurs 
samoobrony połączony z pokazem, spotkania 
z terapeutą ds. uzależnień, spotkanie z policją 
o r a z  p r a c o w n i k i e m  b a n k u .  P o n a d t o 
zaplanowano wyjście na seans filmowy do 
„Kina Kultura” w Soleckim Centrum Kultury, 
a  w  r a m a c h  s p o t k a ń  p r o fi l a k t y c z n o -
edukacyjnych uczestnicy projektu zostaną 
wyposażeni w breloki z alarmem.

Projekt jest  zadaniem publicznym, 
finansowanym ze środków Urzędu Miejskiego 
w Solcu Kujawskim.

Bezpieczny
senior
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